

SELECTIONS OF AB- STRACT ON IWSPMR '90



INTERNATIONAL WORKSHOP ON STATISTICAL PREDICTION OF MINERAL RESOURCES

(Wuhan, China, October 20-25, 1990)

Organizing Committee on International Workshop on Statistical
Prediction of Mineral Resources 1990 · 10

IWSPMR'90

SPONSORS

- China University of Geosciences (Wuhan) (PRC)
- International Association for Mathematical Geology (IAMG)
- Commission on Storage, Automatic Processing and Retrieval of Geological Data (COGEODATA) of the International Union of Geological Sciences
- Special Committee of Mathematical Geology of the Association of Geology of China

CO-ORGANIZER

- Geological Survey of Canada

SUPPORTER

- K. C. WONG Education Foundation, HONG KONG
- National Foundation Commission of Natural Science

发起单位

- 中国地质大学(武汉)
- 国际数学地质协会 (IAMG)
- 国际地科联地质数据存储、自动处理和检索委员会(COGEODATA)
- 中国地质学会数学地质专业委员会

协助组织单位

- 加拿大地质调查所

资助单位

- 王宽诚教育基金会(香港)
- 国家自然科学基金委员会

前 言

随着科学技术和生产的迅速发展,人们对矿产资源的需求日益增长.近 25 ~ 30 年世界矿产消耗量相当于在此之前全部人类消耗量的总和.为了适应矿产资源消耗量迅速增长的需要,就必须不断地预测评价各类矿产资源的可能数量、质量及其空间位置.自 70 年代以来,世界各国对矿产资源的统计预测评价问题十分重视,许多著名的数学地质学家都从事矿产资源统计预测和评价方面的研究.近年来,在世界范围内,矿产资源统计预测无论是理论、方法还是实际应用均发展很快,并取得了明显的成就,为各国矿产资源的科学规划、决策和合理勘探、开发、利用提供了宝贵的定量依据.因此,矿产资源统计预测已成为数学地质学中最受重视,最为活跃的一个重要分支.

矿产资源统计预测所研究的问题很多,涉及面很广,包括各个矿种各种类型矿床的小、中、大比例尺的统计预测.其中既有理论问题(如各种模型、规律、准则等),也有方法问题(如变量的构造、变换、取值与筛选;各种情况下的预测方法;各种统计方法或其它数学方法在矿产资源预测中的应用;统计预测的成果形式问题等),还有各种实际应用的案例和经验以及计算机程序系统、矿产资源预测评价专家系统的建立等问题.近年来,以上诸问题的研究都取得了显著成效,积累了较丰富的经验.为交流这些成果和经验,讨论共同关心的问题、加强国际学术联系与合作、进一步促进矿产资源统计预测学科的深入发展,由中国地质大学(武汉)、国际数学地质协会(IAMG)、国际地科联地质数据存储、自动处理与检索委员会(COGEO DATA)、中国地质学会数学地质专业委员会等共同发起,并由加拿大地质调查所 F. P. Agterberg 教授和 G. F. Bonham-Carter 教授协助组织,经过努力筹备,顺利召开了这次“矿产资源统计预测国际学术讨论会”.

会议得到了国际、国内数学地质界的专家、学者们的热烈响应和广泛支持,特别还得到了国家自然科学基金会、“王宽诚教育基金会”的大力资助,在此我们深表谢意.大会共收到论文摘要 104 篇.该摘要汇编分四个专题编印:统计预测理论;统计预测方法;统计预测应用;其它.为了便于广大中外读者阅读,每篇摘要都用中、英文对照.该论文摘要汇编是由中国地质大学数学地质遥感地质研究所王仁铎、魏民、张光前、金友渔、胡光道审核整理,徐秉涛、郭凡民、葛亚非、王仁铎、张光前进行英语审校,《地球科学》编辑部王亨君、杨勇、李平编辑出版的,在此一并致谢.

矿产资源统计预测国际
学术讨论会组织委员会

1990.3.29

PREFACE

With the development of science and technology, and production, the demand for the mineral resources has been increasing day by day. The consumption of the mineral resources in the whole world for the past 25–30 years is approximately equivalent to the total consumption by human beings before that time. In line with the demand for the increasing consumption of the mineral resources, the potential quantities, qualities and locations in space of all kinds of mineral resources must be statistically predicted and evaluated without any interruption. Since 1970's much attention has been paid to statistical predicting and evaluation of the mineral resources in all parts of the world. Many famous geomathematician have been involved in the researches into the statistical predicting and evaluation of the mineral resources. For the recent years much progress has already been made in the field of statistical predicting of the world-wide mineral resources in terms of its theory, method or application. The significant achievements thus made provide us with precious quantitative basis for the scientific planning and decision, reasonable exploration, development, and application of the mineral resources in different countries. Therefore, the statistical predicting of the mineral resources has become an important branch and also a focus on mathematical geology.

There are many problems to be solved and many fields to be covered with regard to the statistical predicting of the mineral resources, such as the statistical predicting of the small, medium and large scales for the different kinds of minerals and mineral deposits. The researches cover some theoretical problems (such as different kinds of models, law and principles), methodological problems (such as the construction, transformation, valuation and selection of the variables; the predicting methods in different situations; the application of different statistical methods or other mathematical methods to the predicting of mineral resources; and the formats of the results approached in the statistical predicting), varieties of cases and experiences in terms of practical application, the construction of computer programming system and expert system used for the predicting and evaluation of mineral resources, etc. For the past several years, significant results have been obtained and richer experience has been accumulated in terms of the researches into the above-mentioned problems. The present "International Workshop on Statistical Prediction of Mineral Resources" is smoothly held in China University of Geosciences, Wuhan, for the purpose of exchanges of these results and experiences, the discussion of the problems concerned by all parties, the enhancement of international academic communication and cooperation, and the promotion of the development in statistical prediction of mineral resources. The workshop is sponsored by China University of Geosciences (Wuhan), IAMG, COGEODATA, and the Commission of Mathematical Geology under China Geological Association, and assisted by Professor F.P. Agterberg and Professor F. Bonham-Carter in

Canadian Geological Survey .

The workshop has gained warm responses , broad support from experts and scholars in mathematical geology at home and abroad , and to be particular , acquired substantial financial aids from China National Commission on Natural Sciences Foundation and " K . C . Wong Education Foundation , Hong Kong " , to which we express deep gratitude here . The workshop has received 104 abstracts of the articles . These abstracts are compiled under four headings : statistical predicting theory , statistical predicting method , statistical predicting application , and others . For the convenience of the readers at home and abroad , every abstract is printed in both Chinese and English languages . The abstract book is compiled and examined by Wang Renduo , Wei Min , Zhang Guangqian , Jin Youyu and Hu Guangdao in the Research Institute of Mathematical Geology and Remote Sensing Geology , China University of Geosciences (Wuhan) ; and its English version is examined and proofread by Xu Bingtao , Guo Fanmin , Ge Yafei , Wang Renduo and Zhang Guangqian . The editors of this abstract book are Wang Hengjun , Yang Yong and Li Ping of the editorial department of " EARTH SCIENCE " , to whom we express our thanks .

The Organization Committee of the
International Workshop on Statistical
Prediction of Mineral Resources

March 29 , 1990

目次

统计预测理论

多元数据的空间关系	E. C. Grunsky F. P. Agterberg	(1)
综合信息矿产资源定量评价理论和方法	王世称 成秋明	(3)
求异理论与无模型预测	朱章森 张庆希 杨丽清	(7)
解译矿产资源空间分布的几种可能途径	Václav Námec	(9)
岩浆型铜镍硫化物矿床地质概念模型	胡旺亮	(10)
岩浆演化模式与成矿预测	孙克纯	(12)
华南花岗岩型铀矿的成因模式、数学模型和断裂成矿潜力估计法	李明连	(14)
品位不均匀的金属矿床金属量分布模型	林睦盘	(18)
美国金属勘查发现和成功比率及定量评价模型	刘石年	(21)
矿产资源预测评价的系统工程分析原则	桂宝林	(23)
未被发现矿床的规模分布	Chang-Jo F. Chung Donald A. Singer W. David Menzie	(25)
论矿床模型法	雷江安	(26)
陆相盆地(凹陷)含油气成功率地质模型及软件的研制	潘源敦 袁东风	(28)
矿床统计预测理论和实践的新发展	赵鹏大 胡旺亮 李紫金	(29)
矿床模拟的预测原理	EJOV A. I.	(31)

统计预测方法

“均方误差比”正交逐步判别与矿床预测	王学仁 张进	(33)
总体分解法空间矿化图形识别——以阿尔泰勘探靶区预测为例	李裕伟 李纯杰 余金生 邓颂平 张效民	(36)
相合分析及其地质应用	余金生 谢锡林	(37)
二维空间序列分析与矿床统计预测	金友渔	(39)
地质数据特异值问题的稳健处理	王学仁 潘建新	(43)
常量评价因子的系统分析及其矿化隶属度预测	冯维恒	(45)
多重回归资源评价方法	王京贵	(47)
灰色系统理论在矿产预测中的应用	黄世乾	(49)
地质分类中一种新的模糊聚类方法	郭光裕 丛桂新	(51)
模糊概率与矿产资源模糊预测	徐仲平	(53)
差值趋势面分析及其应用——重力差值趋势面分析系统	阎汉杰 刘学桢 王捷 邹传堂	(55)
非对称关系统计分析方法及其在地质学中的应用	成秋明	(57)

矿产资源预测中蒙特卡洛模拟方法研究	赵玉琛	(59)
E级资源量及其预测	谭照华	(61)
有序变量之间的概率差度量及其在地质学中的应用	成秋明	(63)
Fuzzy 因子分析	桂宝林	(66)
有序样品的快速划分——自动分割法	李建华	(69)
矿体的分维预测研究	唐义 蓝运蓉	(71)
用遥感信息进行矿产资源统计预测	李中生	(74)
基于预测平方和PRESS准则挑选变量的逐步算法	李建华	(76)
一种地质变量的稳健构置方法	蓝运蓉 唐义	(78)
蒙特卡洛法在矿产资源评价中的应用	吴刚	(80)
秩评定法原理及在异常评序中的应用	黄学东	(82)
论矿产资源统计预测回归分析模型	曹会模	(84)
储量和矿产资源预测的最佳回归变量选择法		
..... Rodionov D. A. Movshovich E. B.		(85)
改进的“体积估计法”——“体积分解估计法”	张锡鹏	(86)
矿床统计预测中的欧氏距离分析法	郭光裕 朱学文	(88)
储层评价中的大样本聚类方法	杨德永 李超	(90)
矿产资源预测的遥感和图象分析方法	王润生	(92)
南印度科拉尔地区矿产潜力评价的概率方法		
..... Rao S. Divi		(93)
成功树的模糊算法及其在武夷山地区的应用	陈庆兰 孙文鹏 李燕华	(94)
论金矿成矿预测中地球化学元素组合的意义	檀国平 卢德林	(96)
灰色系统理论与地质矿产预测	兰俊 陈化贤	(98)
矿产资源评价的组合标志模型	F. P. Agterberg	(100)
无模型区成矿预测方法研究	王於天	(101)
金矿矿化系列大比例尺综合信息矿脉(床)靶区定量预测方法探讨		
..... 刘安洲 褚庭梅 刘少华 李绪俊 卢健		(104)
利用 GIS 对物探和其它地质资料进行矿产资源预测及其在月山地区的应用		
..... 吴朝钧		(105)
一个秩估计方法和它在矿产资源评价中的应用	夏立显 吴德明 刘晓华	(107)
地质统计学与矿产资源统计预测	王仁铎	(110)
含油气盆地占地温数学模拟方法	唐仲华 何生	(112)
矿产资源总量预测分层回归法	徐君桂	(114)
对成矿预测中配对资料的处理	潘恩沛 刘序琼 浦志伟 宋伯庆	(116)
统计预测应用		
香花岭锡矿床三维数学模型及深边部盲矿预测	毛先成 陈国光	(118)
青城子式铅、锌矿定量找矿模式的研究与应用	周宏坤	(120)

脉状金矿床深部大比例尺统计预测	郭光裕 孔庆存	(121)
正交逐步回归判别法对滇中东川式铜矿床的统计预报	王学仁 张进	(124)
兰坪地区铅、锌矿找矿靶区的圈定研究	胡远来	(126)
环太平洋地区斑岩铜矿化岩体矿化类型统计预测	武耀诚 徐士进	(128)
新疆某 Cu、Ni 矿区矿体数学特征及隐伏矿体预测	魏民	(130)
新疆喀拉通克铜镍矿床控矿地质因素的统计分析及成因探讨	李紫金	(132)
湖北大冶铜绿山砂卡岩型铜铁金隐伏矿体的定量预测理论与方法	魏世昆	(134)
山东招掖金矿化带原生金矿化地球化学特征数学地质研究	郭光裕 张俊苓	(137)
招掖金矿化带金矿成矿模式及金矿资源总量估计	林卓虹 张俊苓	(139)
江西省金矿资源评价和预测	王传松 吴元刚 陈福珍 温健 李勤林	(142)
辽宁清原太古宙地体金矿资源预测	李俊健 沈保丰 骆辉	(144)
B ₂ 蒂索方法研究及其在东营凹陷生油潜力评价中的应用	王金柏	(146)
内蒙地轴东段金矿产出潜力	余靖安	(148)
新疆多拉纳萨依矿田金矿资源定量评价	余根峰 张定源 芮行健 孙南圭	(150)
电测深资料的数字解释对晚中生代聚油、煤盆地的评价及预测	侯智华	(152)
一个隐蔽油气藏的油气资源评价方法——以四川盆地侏罗系自流井群大安寨组油 气资源评价为例	陈立平 包茨 李开曦 高宏 汪慕道	(153)
统计学在矿产预测中的应用	孙树浩	(155)
应用帕累托定律预测江汉油田潜江组石油地质储量	许晓宏	(156)
大比例尺成矿预测和在金矿研究中的应用	连天萍	(158)
成因地质模型法在秦岭泥盆系铅锌矿产资源总量预测中的应用	张振飞 祁思敬 李英	(160)
中国东北部铜铅锌矿化强度的空间分布特征及强矿化区找矿潜力的评价	周宏坤	(161)
松辽盆地的镜质体反射率的统计预测及古地热场的研究	吴冲龙 李思田	(163)
雪峰成矿带铀资源总量预测	汪德飞 汤大立	(165)
线性学习机在万山矿区汞矿资源预测中的应用	成桃江	(167)
其它		
环流分解及其在沉积地层旋回分析中的应用	张光前 刘承祚	(169)
特异值的识别、处理及块段平均品位估计	侯景儒 张树泉 黄竞先	(171)
金矿地质咨询系统	李公时 侯光汉	(172)
有机地球化学数据处理系统	田时芸 许晓宏 刘绍平	(174)
生油凹陷地质类比专家系统	叶加仁 陆明德	(176)
地质统计学在确定生产勘探网度中的应用	彭瑞桑	(178)
华北某测区次生晕数据的对数正态泛克立格法研究及异常评价	侯景儒 张树泉 张廷勋 申世亮	(180)

煤炭生产矿井地质条件评价软件系统	门桂珍 雷宝林 萨贤春	(181)
曲面样条函数在煤田地质构造分析中的应用	韩金炎 余志伟	(183)
地质统计学方法在复杂石灰石矿储量计算中的应用	曾其萃 翟东升	(184)
河南省淮河流域水资源形势预测	戴云凯	(186)
用于综合矿产资源数据集的低成本地理信息系统	G. F. Bonham— Carter	(187)
煤质评价辅助系统	刘小明 祁之同	(189)
应用于地质领域的分级专家系统	汤大立 汪德飞	(191)
阿舍勒型多金属矿床预测评价专家系统(FORESEE)	段中会	(193)
区域化成分的空间结构分析	D. V. Pawlowsky	(195)
专家系统监控下金矿化变异理论及模型研究	中国地质大学(武汉)数学地质研究室课题组	(197)
某多金属矿床地质经济评价及预测	杨昌明 李万亨 杜国银	(200)
地质学中的分数维问题	孟宪国	(202)
边部无损最小二乘圆滑通用算法	郭凤鸣 张水英	(203)
二维随机场在矿产资源预测中的应用	彭文能 刘小雅	(205)

CONTENTS

Statistical Predicting Theory

Spatial relationships of multivariate data	E. C. Grunsky F. P. Agterberg	(1)
Comprehensive information mineral resources quantitative appraisal theory and method	Wang Shichen Cheng Qiuming	(5)
Theory of anomaly seeking and nonmodel prediction	Zhu Zhangsen Zhang Qingxi Yang Liqing	(8)
Possible ways to decipher spatial distribution of mineral resources ...	Václav Némec	(9)
The geological concept model for magmatic type copper nickel sulfide ore deposits	Hu Wangliang	(11)
The model of magma evolution and ore-forming prediction	Sun Kechun	(13)
The metallogenetic model and mathematical expressions for granite-type uranium deposits in South China and the evaluation method for ore-forming potentiality of uranium in faults	Li Minglian	(16)
The metal distribution model of uneven grade ore deposit	Lin Mupan	(19)
The discovery and success ratio of exploration for USA metals and their quantitative appraisal models	Liu Shinian	(22)
The Principle of system engineering analysis in predicting and appraising mineral resources	Gui Baolin	(24)
Size distributions for undiscovered mineral deposits	Chang—Jo F. Chung Donald A. Singer W. David Menzie	(25)
On the methods of deposit model	Lei Jiang'an	(27)
Geological model and software of hydrocarbon-bearing probability for continental basins	Pan Yuandun Yuan Dongfeng	(28)
New developments in theory and practice of the statistical prediction of ore deposits	Zhao Pengda Hu Wangliang Li Zijin	(30)
Principles of ore deposits simulation for prognosis	EJOV A. I.	(31)

Statistical Predicting Method

"MSE ratio" orthogonal stepwise discriminant and the prediction of ore deposits	Wang Xueren Zhang Jin	(34)
Spatial mineralization pattern recognition by decomposition: an example with prospecting target forecasting in Altai	Li Yuwei Li Chunjie Yu Jinsheng Deng Songping Zhang Xiaomin	(36)

Congruence analysis and its geological application	Yu Jinsheng Xie Xilin (38)
The two dimension space series analysis and statistical prediction of ore deposits	Jin Youyu (40)
The robust approach of outliers in geology observations	Wang Xueren Pan Jianxin (44)
Systematical analysis of the common judgement factors and its applications to the forecast of endogenic metallization	Feng Weiheng (46)
Multiple regression method in resources assessment	Wang Jingui (48)
The application of the grey system theory in the mineral resource prognosis	Huang Shiqian (50)
A new method of fuzzy clustering in the geological classification	Guo Guangyu Cong Guixin (52)
Fuzzy probability and mineral resource fuzzy prediction	Xu Zhongping (54)
D-value trend surface analysis and its applications : gravity D-value trend surface analysis system	Yan Hanjie Liu Xuezheng Wang jie Zou Chuantang (56)
Analysis of asymmetric relationship and its applications in geology	Cheng Qiuming (58)
Research on Monte-Carlo simulation method in the prediction of mineral resources	Zhao Yuchen (60)
Category E resources capacity and its prognosis	Tan Zhaohua (62)
Probability difference measures between ordinal variables and their application in geology	Cheng Qiuming (65)
Fuzzy factor analysis	Gui Baolin (67)
Fast division of order samples—— a procedure of self-division	Li Jianhua (70)
The research of fraction dimension forecast about orebody	Tang Yi Lan Yunrong (72)
Statistical prediction of mineral resources by remote sensing information	Li Zhongsheng (74)
A stepwise procedure for choosing prediction factors due to press criterion	Li Jianhua (77)
A method of robust structure for geovariates	Lan Yunrong Tang Yi (79)
Monte-Carlo method applied in the resources assessment	Wu Gang (81)
Ranking method and its application in appraisal of anomalies	Huang Xuedong (84)
Comments on quantitative prediction model of mineral resources by regression analysis	Cao Huimo (85)
Method of the best regressors choice for the reserves and mineral resources prediction	Rodionov D. A. Movshovich E. B. (85)

An improved volumetric estimate method—— disintegrated volumetric estimate method	Zhang Xipeng (87)
Euclidean distance analysis method used in ore deposit statistic forecast	Guo Guangyu Zhu Xuewen (89)
The method of large sample cluster analysis in the reservoir evaluation	Yang Deyong Li Chao (91)
Remote sensing and image analysis techniques for mineral resources prediction	Wang Runsheng (92)
Probabilistic approach to mineral potential evaluation in the Kolar region , South India	Rao S. Divi (93)
The success tree method based on fuzzy set theory and the application to evaluation of uranium appraisal in Wuyishan volcanic basin region	Chen Qinglan Sun Wenpeng Li Yanhua (95)
The significance of the geochemical element composite indices in Au ore prediction	Tan Guoping Lu Delin (97)
The grey system and prediction of geology and mineral resources	Lan Jun Chen Huaxian (98)
Combining indicator patterns for mineral resource evaluation	Frederik P. Agterberg (100)
Study on the method of minerogenetic prognosis in nonmodel regions	Wang Yutian (102)
A discussion on quantitative gold lode (deposit) target prediction in different gold mineralization series from large—scaled , comprehensive ore —forming information	Liu Anzhou Liu Shaohua Li Xujun Chu Tinghai Lu Jian (104)
Prediction of mineral resources from geophysical and other geological data by use of GIS and its application in Yueshan area	Wu Chaojun (106)
A method of rank estimation and its application in mineral resource appraisal	Xia Lixian Liu Xiaohua Wu Deming (108)
Geostatistics and statistical prediction of mineral resources	Wang Renduo (110)
On the mathematical modeling method of sedimentary basin	Tang Zhonghua He Sheng (113)
Layer built regression method for total amount prediction of mineral resources	Xu Jungui (115)
The disposal of matched data in metallogenic prognosis	Pan Enpei Liu Xuqiong Pu Zhiwei Song Boqing (117)

Statistical Predicting Application

The three—dimensional mathematical models for Xianghualing tin deposit and the

prediction of outside—and deep—seated blind ore bodies	Mao Xiancheng Chen Guoguang	(118)
On quantitative models of seeking for Pb—Zn deposit of Qingchengzi type and application	Zhou Hongkun	(120)
Statistical prediction on large scale in depths prospecting of vein gold mine	Guo Guangyu Kong Qingcun	(122)
On the use of orthogonal stepwise regression discriminant for predicting copper ore deposits of Dongchuan type in central Yunnan	Wang Xueren Zhan Jin	(125)
The study on delineation of Pb—Zn ore prospecting target in Lanping area	Hu Yuanlai	(127)
Statistical prediction of mineralizing types for Mo—Cu ore—forming porphyry in Circum—Pacific region	Wu Yaocheng Xu Shijin	(129)
Mathematical characteristics of ore bodies and concealed ore body prediction in a mineral area in Xinjiang	Wei Min	(131)
Statistical analysis of ore—controlling geological factors and genesis of Kelatongke Cu—Ni deposits in Xinjiang	Li Zijin	(133)
The theory and method of quantitative prediction of skarn Cu—Fe—Au concealed ore body in Tonglushan district, Daye, Hubei Province	Wei Shikun	(135)
Geomathematical study on geochemical feature of primary Au mineralization in Zhaoyie gold belt, Shandong Province	Guo Guangyu Zhang Junling	(138)
Metallogenic model and estimation of gold total resource in Zhaoyie gold belt	Lin Zhuohong Zhang Junling	(140)
Evaluation and prediction of gold reserves in Jiangxi Province, China	Wang Chuansong Wu Yuangang Chen Fuzhen Wen Jian Li Qinlin	(143)
The prediction of gold ore resources in archean terrains in Qingyuan county, Liaoning Province, China	Li Junjian Shen Baofeng Luo Hui	(145)
B. Tissot method study and its application in oil—forming potential evaluation in Dongying sag	Wang Jinbai	(147)
An estimation for occurrence potential of gold deposits in the east section of Inner Mongolian axis	Yu Jing'an	(149)
Gold resources quantitative assessment on Doranasa orefield, Xinjiang	Yu Genfeng Zhang Dingyuan Rui Xingjian Sun Nanguai	(151)
Numerical treatment of the electrical sounding information: commenting and predicting on petroliferous and coal—accumulating basin	Hou Zhihua	(152)
Method of oil—gas resource estimation for a subtle oil—gas pool: a example from oil—gas resource estimation for Da'anzhai formation of Jurassic Ziliujing group in Sichuan basin	Chen Liping Bao Ci Li Kaixi Gao Hong Wang Mudao	(154)
The use of statistics in the prediction of mineral resources	Sun Shuhao	(155)

Application of Pareto law to calculating prospective reserves of petroleum : an example of Qianjiang Formation in Jiangnan oil field.....	Xu Xiaohong (157)
Large-scale minerogenic prognosis and its application to the study of gold ore deposit	Lian Tianping (159)
Application of genetic modelling in appraisal of the devonian lead and zinc resources of the Qinling region	Zhang Zhenfei Qi Sijing Li Ying (160)
The characteristic of mineralized intensity distribution of copper , lead and zinc in the northeast of China and evaluation of the strong mineralized area potential	Zhou Hongkun (162)
Statistical prediction of the reflectance of vitrinites and the study of the ancient geothermal field of Songliao basin , China	Wu Chonglong Li Sitian (164)
The total amount prediction of uranium resources in Xuefeng minerogenic belt	Wang Defei Tang Dali (166)
The application of linear learning machine to the mercury resource prediction in Wanshan ore district	Cheng Taojiang (168)

Others

Circulation decomposition and the application to cyclic analysis for stratigraphic sequence.....	Zhang Guangqian Liu Chengzuo (170)
Identification and handling of outliers as well as estimation of mean grade of blocks	Hou Jingru Zhang Shuquan Huang Jingxian (172)
Gold geology consultant system (GGCS).....	Li Gongshi Hou Guanghan (173)
Organic geochemical data processing system	Tian Shiyun Xu Xiaohong Liu Shaoping (175)
An expert system for geologic analogy of oil - generating depressions	Ye Jiaren Lu Mingde (177)
Application of geostatistics in determining exploratory grid	Peng Ruisang (179)
Data processing of secondary dispersion halo in the survey area , North China , with lognormal universal kriging and assessment of geochemical anomaly	Hou Jingru Zhang Shuquan Zhang Tingxun Shen Shiliang (181)
The software system of evaluating the geological condition of the coal mine	Men Guizhen Lei Baolin Sa Xianchun (182)
Applications of surface spline functions to structural analysis in coal geology	Han Jinyian Yu Zhiwei (184)
Geostatistical application of ore reserve calculation in complex limestone (LS) deposit	Zeng Qicui Zhai Dongsheng (185)
A prediction of water resources circumstances of Huaihe river area in Henan Province	Dai Yunkai (186)

Low cost geographic information systems for integrating mineral resource datasets	G. F. Bonham—Carter	(187)
Assistant system for evaluating the quality of coal	Liu Xiaoming Qi Zhitong	(190)
Application of grading expert system to geology	Tang Dali Wang Defei	(192)
An expert system for predicting and evaluating Ashele poly—metalliferous deposit	Duan Zhonghui	(194)
Spatial structure analysis of regionalized compositions	D.V. Pawlowsky	(195)
The research on the theory and model of Au mineralization variation under the supervision of an expert system.....	Project Group of Research Section of Geomathematics , China University of Geosciences (Wuhan)	(198)
Geologic—economical evaluation and prediction of some multimetallic ore deposit	Yang Changming Li Wanheng Du Guoyin	(201)
Fractal dimension in geology	Meng Xianguo	(202)
A general algorithm for the least square smoothing with no margin loss	Guo Fengming Zhang Shuiying	(204)
The application of two—dimensional random field in the prediction of mineral resources	Peng Wenneng Liu Xiaoya	(206)

SPATIAL RELATIONSHIPS OF MULTIVARIATE DATA

E. C. Grunsky

(CSIRO, Perth, Western Australia, 6014)

F. P. Agterberg

(Geological Survey of Canada, Ottawa, K1A0E8)

A significant advantage of multivariate methods is that they reduce the number of variables required to describe the relationships between the variables and the relationships between the samples. However, these methods do not account for the relationships of the samples over geographical space. This can be achieved by the use of the method of spatial factor analysis.

Spatial factor analysis (SFA) is a multivariate method that extracts factor scores of variables with common spatial characteristics. This is achieved by deriving estimates of auto- and crosscorrelations of the variables. The method can be applied over a range of neighbourhoods to extract factors that are spatially significant for specific ranges. A number of autocorrelation models can be applied to the data which can yield different estimates of the spatial association.

A one-point spatial factor analysis model derives factors by the formation of transition matrix comparing auto- /crosscorrelations at lag '0' with a specified lag 'd'. This can be expressed as :

$$[U] = [R_0]^{-1} [R_d]$$

The matrix U can be decomposed into its spectral components which represent the different spatial factors. Large positive ($> > 1$) or negative ($> > -1$) eigenvalues can occur as a result of approximate linear relationships between the variables which can be the result of a lack of precision in estimation of the functions. Anisotropy can also cause the method to fail. The success of the technique depends on the amount of associated noise and the size of the neighbourhood relative to the spatial range of the variables considered.

A quantitative assessment of the goodness of fit can be applied to the results using squared multiple correlation coefficients. Thus, each spatial factor can be tested as to its contribution to the overall spatial structure of the data.

This technique is being extended to include two reference points. The corresponding spatial factors can be derived from the following relationship :

$$\begin{bmatrix} U_1 \\ U_2 \end{bmatrix} = \begin{bmatrix} R_0 R_{d1} \\ R_{d1} R_0 \end{bmatrix}^{-1} \begin{bmatrix} R_{d1} \\ R_{d2} \end{bmatrix}$$

The factors derived from this relationship assess simultaneously, the spatial continuity of the variables over two lag distances R_{d1} and R_{d2} .

The technique has significant applications in studies where several variables have different spatial ranges or zones of influence. SFA has been applied to multiple unconditional simulations, geochemical datasets, and remotely sensed data. The advantages of SFA are illustrated when it is compared with standard principal components analysis.

多元数据的空间关系

E. C. Grunsky F. P. Agterberg

多元方法的一个显著优点就是可减少描述变量之间及样品之间所要求的变量个数。但是，这些方法并未考虑在地理空间上各样品之间的关系，而这可以通过应用空间因子分析来达到。

空间因子分析(SFA)是一种多元方法，它用常见空间特征来提取变量的因子得分。它是通过对变量的自相关和互相关估计量的推导而实现的。该法可用来在邻域内提取那些在一定变程内有空间意义的因子。有多种自相关模型能被用于那些可以产出具有空间联系的不同估计量的数据上。

单点空间因子分析模型通过比较‘0’滞后与‘d’滞后的自相关/互相关，形成转移矩阵的办法来得到所需的因子。这可表示如下：

$$[U] = [R_0]^{-1} [R_d]$$

矩阵 U 可分解成代表不同空间因子的谱分量。如果对函数的估计不很精确，则变量之间会有近似线性的关系，并产生绝对值很大 (> 1) 的特征值。各向异性也可能使此方法失效。该方法的成功取决于有关噪声的数量和邻域的规模(是相对于所考虑变量的空间变程来说的)。

用复相关系数的平方可对结果的拟合优度进行定量地评价。这样，就能够检测出每个空间因子对整个数据空间结构的贡献大小。

该方法正被推广到两个参考点的情况。对应的空间因子可从下列关系式中得到：

$$\begin{bmatrix} U_1 \\ U_2 \end{bmatrix} = \begin{bmatrix} R_0 & R_{d1} \\ R_{d1} & R_{d2} \end{bmatrix}^{-1} \begin{bmatrix} R_{d1} \\ R_{d2} \end{bmatrix}$$

从这个关系式得到的诸因子，可同时评价在两个滞后距离 R_{d1} 和 R_{d2} 上的变量的空间连续性。该方法可有效地用来研究那些具有不同空间变程或影响带的多个变量。SFA 已经被应用于多重非条件模拟、地球化学数据集以及遥感数据上。当与标准主成分分析相比较时，SFA 的优点就充分显示出来了。

(王仁铎译)